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Verjetno tudi sami kdaj razmi{lja-
te, kako hitro be`i ta ~as. Smo `e
proti koncu junija in za {olarje se
za~enja ~as po~itnic. Poletja pa se
ne veselijo samo otroci, tudi zapo-
sleni delamo kri`ce na koledarju
in skrbno planiramo svoj letni
oddih, ko bomo lahko spustili
»mo`gane na pa{o«. Vsak najde
svoj na~in spro{~anja. Za nekate-
re je idealen dopust to, da lenarijo
na pla`i, drugi si `elijo bolj aktiv-
nih po~itnic. In  kako boste svoj
dopust pre`iveli vi? 

V ~asopisu Aluminij lahko v okvi-
ru akcije Zdravo Talum vsak me -
sec prebirate ~lanke, ki so pove-
zani z zdravim na~inom `ivljenja.
Med tednom verjetno tudi vam
zmanjkuje ~asa za telesne aktiv-
nosti ali pa poi{~ete razloge, zakaj
se vam ravno danes ne ljubi
ukvarjati se s {portom. Poletje pa
je ~as, ko se {e bolj zavemo, da
smo pozimi premalo naredili za
svoje telo. Potem nas grize slaba
vest in med dopustom `elimo
nadoknaditi izgubljeno. Dopust
naj bi pomenil pobeg iz vsakda-
njika, regeneracijo telesa in duha.

A kaj po~nemo? Na morju v naj-
ve~ji pripeki tako sre~uje{ ljudi, ki
te~ejo, kolesarijo v klance ali pa
se kako druga~e ̀ elijo odkupiti za
zimsko lenobo. Na ta na~in svo-
jemu telesu naredijo ve~ {kode
kot koristi. Z dopustov se tako
vra~ajo iz`eti in bolj utrujeni kot
na za~etku dopusta. Gre za ne -
kak{en kolektivni trans, ki mu
podlegamo. Zato je dobro pri vsa-
ki stvari ohraniti razum in pravo
mero.  Poletje je torej ~as za spro-
stitev in dru`enje. Junija so otroci
risali in pisali na temo zdravega
na~ina prehranjevanja, u`ivali
smo na Poli maratonu, na likovni
razstavi in na glasbeni prireditvi
na{ega pihalnega orkestra. Dru -
`abni in kulturni dogodki se kar
mno`ijo in prav je tako. Naj
mesec, ki je pred nami, zaznamu-
jejo prijetni trenutki, da  bomo na
jesen polni novega  elana prema-
govali delovne izzive. Velike
besede, moraliziranje in druge
teme prihranimo za kak{en drug
uvodnik. Naj se julij za~ne do -
pustni{ko in lahkotno. U`ivajte v
zaslu`enem dopustu, kamorkoli
vas bo `e zaneslo.p

»Naj mesec, ki je pred nami, zaznamujejo prijetni trenutki, da  bomo na jesen polni
novega  elana premagovali delovne izzive.«

UVODNIK

ALEKSANDRA JELU[I^
GLAVNA UREDNICA

^as dopustov
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Leto 2014 je v Talumu v znamenju
velikega jubileja, saj bomo no -
vem bra proslavili 60 let svojega
obstoja. V po~astitev tega jubileja
smo prej{nji teden organizirali
likovno kolonijo kot enega od
dogodkov, s katerimi ̀ elimo obe -
le ̀ iti ta jubilej. Poudariti ̀ elim, da
se v vodstvu podjetja kljub ne
preve~ ro`natim ~asom zave da -
mo, da vloge Taluma v okolju, v
katerem deluje, ni mogo~e zre-
ducirati le na doseganje dobi~ka
iz poslovanja. To je pomemben,
nikakor pa ne edini cilj! 
Prestrukturiranje Taluma na
osno vi pove~evanja dodane
vred nosti zaradi vi{je stopnje pre-
delave poteka v skladu z na~rti iz
strategije za obdobje do leta 2015.

^e smo {e leta 2011 v strukturi
celotnih prihodkov izkazovali
25 odstotkov prihodkov od
proizvodov z vi{jo dodano vred-
nostjo, lahko ugotovimo, da je ta
dele` v letu 2014 narasel na
31 odstotkov. Prav tako ugotav -
ljamo, da je dodana vrednost na
zaposlenega pri prej omenjenih
programih v povpre~ju za 30 od -
stotkov in ve~ vi{ja, kot je pov -
pre~je v Republiki Sloveniji. Pri -
hod ki pri teh programih so v letu
2014 v primerjavi z letom 2011
narasli za 31 odstotkov oziroma –
izra`eno nominalno – za preko 20
milijonov evrov na leto.

Talum, d. d., `e dalj ~asa posluje
v zaostrenih razmerah, ki jih
ozna~uje predvsem `e dalj ~asa
trajajo~e obdobje nizke cene alu-
minija na LME, za nas neugodno
razmerje med ameri{kim dolar-
jem in evrom ter visoka cena elek-
tri~ne energije (predvsem obre-
menitev neto nabavne cene elek-
tri~ne energije, ki jo je dolo~ila
dr`ava). Posledice se ka`ejo v
poslovanju z izgubo, kar nam
ote`uje dostop do finan~nih
virov, oziroma kot primanjkljaj na
denarnem toku.
Zaradi tega smo letos sprejeli kar
nekaj zunanjih in notranjih ukre-
pov, med katerimi ̀ elim poudariti
predvsem: 
- prestrukturiranje finan~nih vi -

rov, pri ~emer `elimo na eni

strani optimizirati stro{ke, po ve -
zane s finan~nimi viri, hkrati pa
zagotoviti nove ustrezne vire za
financiranje dolgoro~nega raz -
vo ja in uresni~evanje strategije; 

- notranje ukrepe na podro~ju
racionalizacije stro{kov ter opti-
miranje obratnih sredstev, pri
~emer ̀ elimo na denarnem toku
v letih 2014 in 2015 prihraniti
okoli 16 milijonov evrov; ta
prihranek nam bo slu`il kot
notranji vir za financiranje inves-
ticij v teh letih; ra~unovodski
izkazi za mesece od januarja do
maja ka`ejo, da smo na dobri
poti k uresni~itvi zadanih ciljev
na tem podro~ju.

Te~ejo priprave na redno letno
skup{~ino dru`be Talum, d. d.
Predvideno je, da se na njej po -
trdijo letna poro~ila za leto 2013,
imenuje revizor ra~unovodskih
izkazov za leto 2014 ter izvede
dokapitalizacija dru`be. Doka pi -
ta lizacija dru`be se bo predvido-
ma izvedla s pozivom obstoje~im
delni~arjem k dodatnim vpla ~i -
lom kapitala v obliki denarnega
ali stvarnega vlo`ka. S tem deja -
njem delni~arjev se bosta dodat-
no okrepili in zagotovili solvent-
nost in tudi kapitalska ustreznost
dru`be Talum, d. d. 
To je le manj{i del tistega, kar nam
daje pogum, da {e bolj zavzeto in
optimisti~no uresni~ujemo za da -
ne cilje. Le na ta na~in lahko uspe-
mo!p

UPRAVA

Bodimo optimisti

@ivimo v ~asu, ko gospodarstvo v Sloveniji le po~asi okreva, ko se
{tevilo delovnih mest le po~asi pove~uje in ko mladi v vse ve~jem {tevilu
zapu{~ajo Slovenijo in i{~ejo prilo`nosti drugod po svetu. Prav zaradi
tega je {e toliko bolj pomembno, da se otresemo pesimizma, ki nas
obkro`a, in v dani situaciji i{~emo pozitivne strani. Toda to ni enostavno
in ne lahko, {e posebej ~e vemo, da je velikokrat tisto, kar je pozitivno
za enega, negativno za drugega. 

DANIEL LA^EN
FOTO: SRDAN MOHORI^

Daniel La~en, ~lan Uprave
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Medlaboratorijske primerjave or -
ga niziramo v skladu s standar-
dom ISO/IEC 17043 ter v sodelo-
vanju z lani ustanovljenim teh-
ni~nim odborom, ki ga sestavljajo
predstavniki Slovenske akredita-
cije, Agencije Republike Slovenije
za okolje, udele`encev in organi-
zatorja.
Prvo tak{no sodelovanje, predvi-
deno za leto{nje leto, smo orga-
nizirali 10. junija. Septembra
ponujamo dodatni termin za or -
ga nizacijo, saj se interes laborato-
rijev za udele`bo iz leta v leto
pove~uje; upamo na lepo vreme,
ki je osnovni pogoj za izvajanje
meritev. Letos imamo torej pri-
lo`nost sodelovati z ve~ laborato-
riji iz nekdanjih jugoslovanskih

republik, in sicer s petimi iz Srbije,
z enim s Hrva{ke in z dvema iz
Slovenije. Za septembrski termin
je `e prijavljenih {est laboratori-
jev, pri~akujemo pa {e vsaj toliko
prijav tistih laboratorijev, ki se teh
sre~anj `e redno udele`ujejo.
Sodelujo~i ve~inoma izpostavlja-
jo prednost industrijskega oziro-
ma realnega okolja, ki ga ponuja-
mo, ter zelo dobro organizacijo.
Zaradi tega verjamemo, da bo
{tevilo terminov za izvedbo med-
laboratorijskih meritev emisij v
zrak mo`no {e pove~ati. Ude le` -
ba ̀ e renomiranih laboratorijev iz
jugovzhodne Evrope pomeni za
nas ve~jo prepoznavnost in uve-
ljavitev podjetja Talum In{titut na
podro~ju preiskav okolja.p

Cilj vseh toplotnih prenosnikov je
doseganje u~inkovitega prenosa
toplote in mase z optimizirano
hidravliko za nizek tla~ni padec.
^e se poglobimo v nekatere stva-
ritve narave, ki temeljijo na mili-
jonih let evolucije, lahko najdemo
kar nekaj primerov, pri katerih za
podoben namen `e obstajajo
re{itve. Krvne ̀ ile so na primer na
poseben na~in mo~no razvejane
v podro~jih blizu povr{ine ko`e,
kjer je potreben u~inkovit prenos
toplote v okolje. Poleg tega mora
biti zagotovljen enakomeren pre-

tok vseh snovi, potrebnih za celi-
ce, da so oskrbovani vsi deli orga -
nizma. [e en primer so na{a
plju~a: v omejeno prostornino je
spravljeno najvi{je mo`no {tevilo
`il, da se dose`e ~im ve~ja po -
vr{ina stika s kisikovimi moleku-
lami. Vsi tak{ni in podobni nara-
vni sistemi so zasnovani za
zmanj{anje izgub energije v
omre` ju in za pove~anje povr{ine
stika z viri iz okolja.
Tudi pri sprejemnikih son~ne
energije je eden od na~inov
zmanj{anja toplotnih izgub v oko-

TALUM IN[TITUT STRATE[KI RAZVOJ

Odziv zelo dober

TATJANA VICKO
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Talum In{titut `e vrsto leto organizira medlaboratorijske primerjalne
meritve emisij v zrak. Me ritve se izvajajo na izpustu iz pe~i za kalcinacijo
anodnih blokov v dru`bi Talum Aluminij, d. o. o. Namen medlaborato-
rijskih primerjav je, da posamezni laboratorij v neposredni primerjavi z
drugimi laboratoriji doka`e svojo usposobljenost za izvajanje specifi~nih
preskusov, meritev ali kalibracij, ter uspe{nost in zadovoljivost na
podro~ju laboratorijskega presku{anja. Na ta na~in laboratorij potrjuje
svojo usposobljenost in hkrati izpolnjuje zahteve zakonodajalcev in akre-
ditacijskih organov.

Od navdiha v naravi 
do tehni~ne re{itve

DEJAN PLOJ
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

V dneh 21. in 22. maja je v Dominikanskem samostanu na Ptuju potekala
konferenca z naslovom Bionika v industriji »od navdiha v naravi do
tehni~ne re{itve«. Na konferenci sem predstavil na{ pristop k iskanju
optimalne kanalske strukture absorberja roll-bond za plo{~ate sprejem-
nike son~ne energije in druge aplikacije.

Izvajanje meritev

Intervju z Dejanom Plojem
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lje iskanje kanalske strukture
absorberja, ki te`i k prej opisanim
ciljem. Ker pri na~rtovanju kanal-
skih sistemov prenosnikov roll-
bond skorajda ni omejitev, smo
zasnovali kanale v obliki harfe. To
omogo~a minimalne razdalje
med preto~nimi kanali. S tem smo
dosegli podoben u~inek, kot ga
dose`e razvejanost krvnih `il v
vmesni plasti pod povr{ino ko`e,
in sicer ~im ni`jo temperaturno
razliko med teko~ino in tkivom
oziroma – v na{em primeru – med
teko~ino in aluminijem. Pri spre-
jemnikih son~ne energije se s tem
zmanj{ajo toplotne izgube v oko-
lico in posledi~no pove~a izkori-
stek, obenem pa tak{na struktura
omogo~a manj{i upor medija. 
Ob zasnovi v obliki harfe pa se
pojavi problem neenakomernosti
pretoka teko~ine skozi preto~ne
kanale, to pa povzro~i po slab -
{anje u~inkovitosti son~nega
sprejemnika. Problem smo re{e -
va li z metodo ra~unalni{kega
modeliranja. To nam je omo -
go~ilo optimiziranje {irine posa-
meznega preto~nega kanala, s
~imer smo vplivali na hidravli~ni
upor kanala in tako dosegli ena-
komernost pretoka. Optimizirali
in preverjali smo tudi druge obli-
ke kanalov ter parametre, ki vpli-
vajo na u~inkovitost in tla~ni
upor. Tehnologija roll-bond, ki
ponuja izdelke, pri katerih so
kanali integrirani v plo{~o – po -
dobno kot so na primer ̀ ile vklju -
~ene v liste –, prispeva k u~inko-
vitej{emu prenosu toplote iz alu-
minija na teko~ino, kot to
dose`ejo obi~ajni absorberji.   
Izdelali smo tako optimiziran
absorber, toplotne in hidravli~ne
u~inkovitosti pa testirali v notra-
njem solarnem laboratoriju in na

zunanjem preskusnem polju. Prvi
rezultati ka`ejo, da lahko v pri-
merjavi s klasi~nimi bakrenimi
absorberji, ki so na trgu danes naj-
pogostej{i, pri~akujemo izbolj -
{anje toplotne u~inkovitosti za 10
do 15 odstotkov in tudi pomem-
bno zni`anje tla~nega padca.
Zaradi tega menimo, da bo na{
cilj – ustvariti absorber, ki bo med
najbolj{imi, ki danes predstavljajo
stanje tehnike – zelo kmalu ure-
sni~en. Nanesti moramo namre~
samo {e dober selektivni nanos.
Poleg plo{~atih sprejemnikov
son~ne energije in hladilne tehni-
ke, v kateri so izdelki roll-bond
najpogosteje uporabljeni, obsta-
jajo tudi druge aplikacije, v kate-
rih je mogo~e izkoristiti prednosti
tak{nih toplotnih prenosnikov.
^eprav je treba v~asih kanale obli-
kovati tako, da izpolnjujejo druge
pomembnej{e zahteve, na primer
da se dose`e enakomerna tempe-
ratura celotne hladilne povr{ine,
osnovna na~ela in izzivi ostanejo
enaki kot pri solarnih absorberjih.
Tako imenovane alternativne
aplikacije so na primer: hlajenje
baterij za elektri~na vozila, absor-
berji za vakuumske cevne spre-
jemnike son~ne energije, hladilne
plo{~e za hibridne fotonapeto-
stne – termalne panele, konden-
zatorji za toplotne ~rpalke, hitri
hladilniki za pija~e itd. V vseh pri-
merih nas lahko re{itve iz narave
usmerjajo pri optimizaciji in
re{evanju dolo~enih in`enirskih
izzivov.p

V podjetju Kreativni aluminij,
d. o. o., smo se takoj po ustano-
vitvi sre~ali z novim, dinami~nim
ekosistemom, ki vklju~uje pove-
zave do razvojnih in poslovnih
partnerstev ter specifi~nih seg-
mentov trga. Druga~nost je posta-
la del vsakdanjosti. Razvoj proiz-
vodov, storitev, modelov, po -
stopkov poteka vzporedno, pri
~emer so akterji razli~ni, iz
razli~nih poslovnih okolij: iz
Taluma, drugih podjetij, fakultet,
institucij in od drugod. Vklju~eva-
nje v okolje kupcev, uporabni-
kov, partnerjev ocenjujemo kot
klju~ni dejavnik, ki omogo~a pre-
verjanje, spremembo smeri raz-
voja, u~enje … Ve~ina obstoje~ih
okolij je navidezno samozado-
stna, zato so socialne ovire relati-
vno visoke in ovirajo komunika-
cijo med ljudmi. 
Razvoj poslovnega modela, ki
vklju~uje potrebe uporabnikov,
procese razvoja, proizvodnje, na -
bave, ogla{evanja, prodaje, zah-
teva u~enje in validacijo na trgu.
Intenzivnost razvoja in u~enja je
povezana s tveganji in napakami,
ki so sestavni del ustvarjanja
novega poslovnega okolja. 

Dejan Ploj, dr. Stanko Kores, mag. Avgust [ibila, Vanja Tubin, mag. Dejan Lorber

KREATIVNI ALUMINIJ

Razvoj novega 
eko okolja

Po naravi delujemo ~redno; zaupamo ljudem, ki so nam blizu, in ne zau-
pamo tistim, ki so druga~ni. Toda najve~jo ekonomsko vrednost ustvar-
jajo posli med najbolj razli~nimi ljudmi, ki jih lo~ujejo socialne in geo-
grafske razdalje, razlike v kulturi, jeziku in neu~inkovita dru`bena
omre`ja. Na svetu so tudi okolja, ki so presegla te omejitve in omogo~ajo
prost pretok talentov, idej in kapitala in imajo skupno lastnost, da so
bila sposobna dolgoro~ne cilje postaviti pred kratkoro~ne sebi~ne inte-
rese. Sposobnost za sodelovanje in povezovanje razli~nih talentov, idej
in virov je osnova za razvoj civilizacij. 

MAG. ALBERT KORO[EC
FOTO: ARHIV
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V dosedanjih razvojnih projektih
nam je uspelo zagotoviti celostni
pri stop k re{itvam, zato poleg po -
sta vitve opreme vsebujejo tudi
vsebinsko zasnovo za do lo~en
pro stor. Tako »Park do`ivetij«
pred Restavracijo Pan ponuja
sprostitev, zabavo in aktivno pre -
`ivljanje prostega ~asa vsem ge -
ne racijam, pri ~emer je poseben
poudarek namenjen ravnote`ju.
Prostor, namenjen pre`ivljanju
prostega ~asa v naravi, s poudar-
kom na  izmenjavi znanja in pre-
daji izku{enj med predstavniki
raznih dru{tev (lovci, ~ebelarji, ri -
bi~i,  zeli{~arji …), v Boldirjevi ja -
mi pri Strni{~u, je opremeljen z
namensko opremo in u~ilnicami. 
Projekt popestritve bivanja v Trio
kampu v Ver`eju, kjer so posta-
vljene zemljanke, je imel namen
ureditve prostora za sprostitev,
po~itek ter aktivno pre`ivljanje
prostega ~asa v ~asu bivanja v
kampu.
Re{itev je ponudila {tevilne ino-
vativne izdelke, ki so bili razviti
na osnovi enotnega koncepta in
uveljavljenih tehnologij. 
Razvojno partnerstvo na pod -
ro~ju svetil je po skupnem nasto-
pu na Frankfurtskem sejmu pri-
peljalo do prvega naro~ila 45 ko -
sov dveh modelov zunanjih svetil,
ki so tehnolo{ko in cenovno kon-
kuren~na. Zahteven proces raz-
voja od ideje do izvedbe je poka-
zal na vse izzive in pasti intenziv-
nega razvoja na trgu kon~nih
proizvodov. Hkrati je razvojno
partnerstvo prineslo prilo`nost za
razvoj dodatnih re{itev na po -
dro~ju ambientnih svetil.
Razvojno partnerstvo z na{imi
sosedi Boxmarkom se je za~elo 
v jesenskih mesecih preteklega
leta na temo izdelave le`alnika v 
okviru kompleta sede`ne garni-
ture. Organizirali smo ekipo, ki je

v slabih treh mesecih izvedla pro-
ces od idejne zasnove in na~rto-
vanja do izdelave delujo~ega
prototipa. 
Eleganca, ergonomija, prepro-
stost uporabe,  mehanizem krmi-
ljenja v ohi{ju le`alnika, usnjena
prevleka, odporna na vremenske
vplive, so samo nekatere od last-
nosti izdelka, ki ka`e na obetaven
tr`ni potencial. V razvoju so ostali
elementi sede`nega kompleta, saj
je v jesenskih mesecih na~rto -
vanih kar nekaj sejemskih nasto-
pov tako v Evropi kot v Ameriki
in za~etek tr`enja.
^eprav so bili v relativno kratkem
~asu razviti {tevilni proizvodi, ki
so rezultat povezav med ekipo in
partnerji, pa se prava vrednost
ka`e v poslovnem modelu, ki se
je izkazal kot prilagodljiv in odprt
za nove izzive. Izhaja iz urejenega
okolja Taluma, vklju~uje obsto-
je~e dejavnike in razvija prila -
godljivo in dinami~no okolje, v
katero se vklju~ujejo {tevilna pri-
znana podjetja in institucije. Raste
in razvija se na osnovi tr`nih pri-
lo`nosti, s povezovanjem znanja
in novih oblik socialnega mre ̀ e -
nja, ki gradijo na dolgoro~nih raz-
vojnih povezavah.  
U~enje iz dela ter spodbujanje
razli~nosti, interakcije in zaupa-
nja sta klju~ni lastnosti novega
eko okolja, ki zagotavlja izko ri{ -
~anje razvojnega potenciala v
{ir{em okolju.p

Ambientno svetilo

Idejna zasnova za ureditev prostora

Le`alnik

»Hitrost u~enja
predstavlja za
podjetje edino
trajno 
konku ren~ no
prednost. 
P. Senge« 
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Moj delovni dan se za~ne `e pred
sedmo uro zjutraj, ko pridem na
delovno mesto, saj ob sedmih
za~nem delati. V slu`bi najprej spi-
jem jutranjo kavo in pregledam
prispelo po{to. Nato se seznanim
z zadol`itvami, ki me ~akajo.
Nekaj dela je morda ostalo {e od
prej{njega dne in ga je treba
dokon~ati, nato pa se lotim
teko~ih obveznosti. V delavnici
podjetja Revital popravljamo stro-
je drobne gradbene in kmetijske
mehanizacije, avtomobile, traktor-
je … Ne popravljamo samo strojev,
ki k nam pridejo iz Taluma, temve~
smo odprti tudi navzven. Danes je
za mano ̀ e popravilo kosilnice, ki
smo jo lastnici po popravilu tudi
dostavili. S storitvijo je bila zelo
zadovoljna. Ve~krat popravljamo
razne manj{e stroje, ki se upora-
bljajo v podjetju Revital. Te seveda
po pravimo prioritetno, da lahko
zaposleni nadaljujejo svoje delo. 
Moj delovni ~as poteka od sedme
ure zjutraj do tretje ure popoldan,
vsak drugi teden pa delam od
osme zjutraj do ~etrte popoldan.
Delavnica je odprta tudi ob sobo-
tah, in sicer od osme do dvanajste
ure. Ker vemo, da zaradi naglega
tempa ̀ ivljenja ljudje nimajo ~asa,
se znamo prilagoditi. Zaposleni v
podjetju Talum lahko tako svoj
avtomobil, stroj ali orodje pripelje-
jo k nam v delavnico {e pred odho-
dom v slu`bo in jim ga nato dosta-
vimo v Talum. Tako jih razbreme-
nimo. Zdi se mi, da bi morali imeti
za te na{e storitve ve~ reklam, saj
nas ljudje preslabo poznajo. Svoje
prostore imamo pri upravni stavbi
podjetja Revital. Delavnica je ure-
jena v nekdanji kinodvorani, veli-
ka je 150 m2 in opremljena z vso
opremo in pripomo~ki, ki jih

potrebujemo za delo.  Trudimo se
biti kvalitetni in hitri.
Delo ni rutinsko, saj mora{ biti ves
~as pripravljen na presene~enja.
V~asih napako odkrije{ zelo hitro,
v~asih pa potrebuje{ dalj ~asa, da
ugotovi{, kje je okvara. Tako na
primer k nam prihajajo stroji ali
orodja, ki so {li ̀ e skozi veliko rok
in popravil, mi pa moramo ugoto-
viti, kaj je vzrok za okvaro. Vse je
odvisno od znanja in izku{enj,
nekaj pa tudi od sre~e. V~asih je
vzrok za okvaro ~isto banalen, a
porabi{ veliko ~asa, da ugotovi{,
v ~em je problem. 
V sodobnih avtomobilih, ki jih
med drugim tudi popravljamo, je
veliko elektronike. @al ra~unalni-
ka {e nimamo, si pa ga dolgoro~no
obetamo. Sam imam glede ra~u -
nalnikov nekaj pomislekov. Res je,
da brez ra~unalnikov danes mo -
der na tehnika ne deluje, ni pa ra -
~unalnik bistvo avtomobila. Je
samo ena izmed stvari, ki je v avto-
mobilu. V~asih tudi ra~unalnik ne
poka`e pravega izvora napake,
zato se mora mehanik zanesti
pred vsem na svoje izku{nje. Se ve -
da pa v~asih ne gre mimo ra~unal-
ni{kih testov, ki bodisi izbri{ejo
napako (ra~unalnik jo je zabele`il
in tako onemogo~il delovanje
avtomobila) ali pa poka`ejo, kje je. 
Mehaniki nimamo navade, da bi
drug pred drugim skrivali informa-
cije o napakah, ki smo jih pri
dolo~enem tipu stroja, orodja ali
avtomobila odkrili. Kadar imamo
izku{njo, si zanjo povemo. Skoraj
vsak dan me pokli~e kateri izmed
kolegov in mi pove svojo izku{njo.
Tak{en pretok informacij nas
bogati. V vseh teh letih sem se
sre~al z razli~nimi tipi strojev in si
nabral res veliko izku{enj.p

MOJ DELOVNI DAN

Veliko znanja 
in nekaj sre~e 

DU[AN LAH
FOTO: SRDAN MOHORI^

Tokrat smo k pogovoru povabili Du{ana Laha, zaposlenega v h~erin-
skem podjetju Revital, d. o. o. Du{an je v Revitalu zaposlen od maja
1999 in v njem opravlja naloge vodje servisa. Na svoji delovni poti se
je sre~al z razli~nimi izzivi in popravili, ki so obogatila njegovo znanje
in izku{nje. Svoje delo ima rad in ga jemlje kot izziv. Vsaka napaka ali
okvara je zgodba zase. Pri delu se rad zana{a na svojo intuicijo in
izku{nje, ~eprav priznava, da je pri odkrivanju izvora napak in okvar
poleg znanja potrebne tudi nekaj sre~e. 

Du{an Lah
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KADROVSKA SLU@BA

V sredo, 4. junija, je na Brdu pri
Kranju potekal akademsko-go -
spo darski kongres, na katerem so
Ambasadorji znanj prvi~ podelili
priznanja za mlade potenciale
referenca. Referenca je priznanje,
ki ga prejmejo {tudenti in dijaki
kot posebno in najvi{je priznanje
za prizadevanje v posamezni
organizaciji na podro~ju prak ti~ -
nega izobra`evanja, pisanja semi-
narskih nalog, raziskav, sodelo-
vanja pri projektih, {tudentskega
dela ipd.

Letos je referenco prejel
Kristijan Duh
V Talumu smo imeli v zadnjem
letu na praksi ve~ kot 70 dijakov
in {tudentov. Nekateri med njimi
so se zelo uspe{no vklju~ili, spet
drugi so bili manj uspe{ni. Po se -
bej so bila izpostavljena prizade-
vanja Kristijana Duha, ki je pod
mentorstvom Dejana Lorberja
sodeloval pri razvoju proizvodnje
ulitkov. Izstopal je predvsem s
svojim znanjem, spretnostjo in
iznajdljivostjo, mentor pa je
poudaril njegov prispevek na
podro~ju projektiranja kokil za
simulacijo litja in 3D-skeniranja
ulitkov. Na sve~anem dogodku je
Kristijanu referenco podelil pred-
sednik Uprave Taluma. 

Priznanje mentor je prejel
Dejan Lorber
Pri vklju~evanju mladih v delovni
proces in pri prenosu znanja na
mlade je odlo~ilnega pomena
mentorstvo in pripravljenost sta-
rej{ih sodelavcev za prenos znanja
na mlaj{e. Tokrat so bila podeljena
priznanja tudi mentorjem v pod-
jetjih. Dejanu Lorberju je priznanje
mentor podelil dr. Danilo Türk.

Talum je prejel certifikat
u~e~a se organizacija – 
learning brand
Talum, ki se je lani vklju~il v
postopek certificiranja za u~e~o
se organizacijo, je med prvimi
dvanajstimi prejemniki certifikata
u~e~a se organizacija – learning
brand v Sloveniji. 
Pridobljeni certifikat nam daje
potrditev za dosedanje delo na
tem podro~ju, nikakor pa to ni
konec poti. Ena izmed aktivnosti,
ki `e te~ejo, je projekt prenove
prakti~nega izobra`evanja, s ka -
terim `elimo izbolj{ati uspe{nost
prakti~nega izobra`evanja in pre-
poznavanja mladih potencialov.
V prihodnje bomo dali {e ve~ji
poudarek rednemu spremljanju
prakti~nega usposabljanja in oce-
njevanju njegove uspe{nosti.
Praksa je ena izmed bolj{ih pri-
lo`nosti za spoznavanje potenci -
alnih sodelavcev, zato je prav, da
se ji v prihodnje {e bolj posveti-
mo. Klju~no vlogo v procesu
prakti~nega izobra`evanja pa
imajo mentorji. Oni so tisti, ki pre-
na{ajo svoje znanje na mlade, jih
pri tem usmerjajo, spremljajo nji-
hov napredek in jih ocenjujejo,
zato je pomembno, da znajo pra-
vo~asno prepoznati tiste z iskrico
v o~eh, jim dajo prilo`nost in jim
tudi pomagajo pri njihovem
nadaljnjem razvoju. 
Verjamemo, da se bodo mladi vse
bolj zavedali, da praksa, ki jo
opravljajo v podjetju, ni le del
{tudijskih obveznosti, ampak
enkratna prilo`nost za pridobiva-
nje novih znanj in poznanstev,
predvsem pa prilo`nost, da v njih
prepoznamo svoje bodo~e sode-
lavce.p

Talum 
u~e~a se organizacija

V eni izmed prej{njih {tevilk smo na kratko `e pisali, da Talum sodeluje
v projektu Ambasadorji znanj. Projekt je za nas zanimiv, saj spodbuja
povezovanje razli~nih organizacij in je dobra prilo`nost za prepoznavanje
mladih, perspektivnih kadrov.

DU[AN SKLEDAR
FOTO: SPLET

Predsednik Uprave Taluma Marko Drobni~ podeljuje priznanje 
za mlade potenciale Kristijanu Duhu.
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Na pragu
velikih
izzivov

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Toma` Zemljari~

Toma`a Zemljari~a na Talum ve`e
mnogo ve~ kot samo zaposlitev.
Zgodbo o tovarni je spremljal v pri-
povedih svojega deda, ki je v njej
delal vse `ivljenje, nato pa jo je
spoznaval {e prek svojega strica
in mame Ivanke Zemljari~, ki je
na{a zaposlena. Bilo je torej
pri~akovati, da bo tudi Toma`
nadaljeval dru`insko tradicijo in se
zaposlil v tem mestu v malem, kot
Talumu radi re~emo. Pri delu je bil
marljiv in zvedav. Imel je vi{je cilje.
Ob delu je {tudiral metalurgijo in
novembra lansko leto je sprejel
nov izziv. Zaupali so mu vodenje
proizvodnje ulitkov. 

INTERVJU
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Na Kidri~evo te ve`e mnogo ve~
kot samo slu`ba.

Ja, res je. Kidri~evo je kraj mojega
otro{tva, odra{~anja. Ko sem imel
tri leta, smo se preselili v blok, saj
je bila mama takrat `e zaposlena
v podjetju Talum in ponudili so ji
stanovanje. 

V tovarni je delalo ve~ generacij?

V tovarni je sprva delal moj ded,
kasneje sta se je v njej zaposlila
tudi mama in stric. @e v otro{tvu
sem bil na neki na~in povezan s
tovarno, saj sem odra{~al v njeni
bli`ini in jo spoznaval prek
dru`ine. Bilo je nekako naravno
in logi~na izbira, da se bom tudi
sam odlo~il za zaposlitev v
Talumu. Po srednji {oli sem {el za
sedem mesecev na slu`enje voja{ -
ke ga roka, nato pa sem se zaposlil
v tovarni. Svojo slu`beno pot sem
za~el leta 2001 v delovni enoti
Rondelice.

Kak{ne delovne naloge si takrat
opravljal?

Spomnim se, da se je moje delo-
vno mesto imenovalo operater II.
Delal sem na »{tanci«. V tistem

~asu proizvodni proces {e ni bil
tako robotiziran kot danes. V
Rondelicah so postavljali pe~ R1
in premestili so me na delovno
mesto pe~arja. V vmesnem ~asu
sem delal tudi na liniji za litje
ozkega traku kot valjar in na
pakirni liniji.

Kdaj si {tudiral?

V ~asu, ko sem bil zaposlen v
delovni enoti Rondelice, sem se
vpisal na {tudij metalurgije. V
tistem ~asu so namre~ Talum,
Impol, Cimos in druga podjetja
pokazali interes za {olanje kadra
na smeri za metalurgijo in mate-
riale in tako je ljubljanska Na ra -
voslovno-tehni{ka fakulteta orga-
nizirala izredni {tudij v Slovenski
Bistrici. 

Kaj pa delo v marketingu? 

Leta 2010 so me premestili v dne-
vno izmeno. Delati sem za~el v
marketingu, saj dobro obvladam
angle{ki in nem{ki jezik. Tam sem
ostal tri leta, vzporedno pa sem
nato delal {e kot vodja projektov.
Moj prvi projekt, katerega vode-
nje sem prevzel nekje na polovici
poti, je bil uvajanje vilic KTM 700
v serijsko proizvodnjo. Projekt

sem speljal do konca in ga
posku{al optimizirati.

Ta projekt je bil zelo uspe{en.
Kako danes gleda{ nanj?

Projekt je bil uspe{en in zgodba
se nadaljuje. Danes je v serijski
proizvodnji ̀ e drugi tip vilic, tretji
pa je v fazi razvoja. Po tem pro-
jektu sem vodil {e nekaj manj{ih
in manj zahtevnih projektov. 

Danes si vodja proizvodnje ulitkov.
Kdaj si prevzel te naloge?

Lani novembra sem prevzel delo-
vne naloge vodje proizvodnje uli-
tkov. Delo je trenutno zame {e
velik izziv, saj je podro~je obvla-
dovanja zelo {iroko, a ga posku -
{am opravljati po najbolj{ih mo -
~eh. 

To, da izvira{ iz proizvodnje in da
si pre{el skoraj vse proizvodne
faze, je zate velika prednost. Kako
sam gleda{ nanjo?

Vsekakor je to zame velika pred-
nost. Zelo dobro poznam vse faze
proizvodnje, tako da stvari la`e
obvladujem. Tudi sodelavci se
zavedajo, da poznam potek
proiz vodnega procesa in da znam

ceniti njihovo delo. V Ulitkih smo
v zadnjem ~asu zelo pove~ali
obseg proizvodnje, upam si trditi,
da kar za 100 odstotkov. Prav
zaradi tega je za vodjo pomem-
bno, da ima dobre organizacijske
sposobnosti, kajti le tako lahko
obvladuje proizvodni proces. Ko
sem prevzel vodenje proizvod-
nje, je bilo v njej zaposlenih 60
de lavcev, danes nas je 100, kar
pomeni, da se je {tevilo skoraj
podvojilo. Zame je to velik izziv. 

V Ulitkih se je veliko delavcev na
novo zaposlilo. Je kaj te`av pri
u~enju in usvajanju novih znanj in
ve{~in?

V Ulitkih imamo sodelavce, ki so
bili tukaj ̀ e pred mano. To so lju-
dje z veliko izku{njami, ki danes
svoje znanje in izku{nje prena{ajo
na mlaj{e, ki so se pri nas zaposlili
{ele pred nedavnim. S sodelavci
imam zelo dobre odnose. Tako s
tistimi, s katerimi sem za~el delati
in so me u~ili, kot s temi, ki pri-
hajajo na novo. Pomembno se mi
zdi, da ima{ do zaposlenih pravi
odnos, da si do njih spo{tljiv. V
ve~ini primerov nisem avtokrat-
ski tip vodje, verjamem, da je sko-
raj vse probleme mogo~e re{iti s
pogovorom. Ker proizvodni pro-

»S sodelavci imam zelo dobre odnose. Tako s tistimi, s katerimi sem za~el delati
in so me u~ili, kot s temi, ki prihajajo na novo.« 
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ces dobro poznam, sem mladim
vedno na voljo za pomo~ in
nasvete, kako bi stvari lahko nare-
dili bolje in hitreje. 

Kako usklajuje{ slu`bene in dru -
`inske obveznosti?

Klasi~nega osemurnega delovni-
ka prakti~no ni ve~. V slu`bi sem
toliko, kot je potrebno, da delo
nemoteno poteka. ^e je potre-
bno, torej delam ve~ kot osem ur
in tudi med vikendi. Zavedam se,
da je to veliko odrekanje tudi za
dru`ino, ki pa mi ves ~as stoji ob
strani in me podpira. Moji doma~i
vedo, da sem v {tudij in delo vlo`il
veliko truda, zato me podpirajo in
so razumevajo~i. Je pa res, da
nikoli ne vem, kdaj se bo moj
delovni dan kon~al. Zame slu`ba
ni slu`ba, temve~ je to na~in
`ivljenja, ki sem si ga izbral. 

Cilji za prihodnost?

Na delovnem mestu, na katerem
sem danes, sem zelo zadovoljen
in tukaj vidim {e veliko izzivov,
ki jih ̀ elim premagati. Delo ̀ elim
opraviti po{teno in dobro. [ele
takrat, ko bom proizvodnjo uli-
tkov pripeljal do ciljev, ki sem si
jih zastavil, bom za~el razmi{ljati
o novih izzivih. 

Kje vidi{ mo`nosti razvoja ulitkov?

Trg, na katerem smo prisotni, je
neusmiljen, zato moramo neneh-
no slediti novitetam in se jim pri-
lagajati. Kupci, {e posebej tisti v
avtomobilski industriji, od nas
zahtevajo vedno ve~. Temu idea-
lu se moramo ~im bolj pribli`ati.
Predvsem z vhodnim materialom,
torej z aluminijem, ki prihaja k
nam iz livarne. Na tem podro~ju
vidim {e veliko mo`nosti. Zave -
dam se, da bo treba razvijati nove
proizvode in pove~ati njihovo
dodano vrednost, morda {e v
smeri monta`e. Imamo primerne
prostore in tudi mo`nosti za {iri-
tev v tej smeri. 

Kako gleda{ na razvoj proizvodnje
v vseh teh letih, kar si zaposlen v
Ulitkih?

Pri ulitkih je bil narejen velik pre-
skok. Za~eli smo pri surovcih za
podizvajalca, danes pa na{e
proiz vode tudi mehansko obde-
lujemo. V proizvodnjo postopo-
ma vklju~ujemo monta`o prepro-
stih stvari, saj se zavedamo, da je
vse to dodana vrednost. Na tem
podro~ju imamo {e veliko
mo`nosti. Sam sem odprt za novi-
tete, kljub temu pa menim, da bi

morali biti osredoto~eni na alumi-
nij, ker je to na{a primarna dejav-
nost. Smo tovarna aluminija. 

Kako pa poteka tvoj delovni dan?

Proizvodnja v Ulitkih poteka v
treh izmenah. Vsaka izmena ob
koncu pripravi poro~ilo, v kate-
rem opi{e potek proizvodnje,
morebitne te`ave, zastoje …
Pripravijo tudi poro~ilo o {tevilu
izdelanih kosov ulitkov na posa-
mezni operaciji. Te podatke kot
vodja seveda sproti pregledam in
nadziram ter koordiniram vse
faze proizvodnega procesa, da
lahko nemoteno izpolnjujemo
naro~ila. Ker je mozaik v na{i
proizvodnji sestavljen iz velikega
{tevila ko{~kov, mi pri delu ni
nikoli dolg~as.p

»Vsem sodelavcem v Ulitkih bi se rad zahvalil za njihov prispevek k na{emu 
skupnemu uspehu in jih pozval k dobremu sodelovanju tudi v prihodnje, 
saj uspeha ne prinese posameznik, temve~ ekipa.« 
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INOVATIVNOST ZAPOSLENIH

Tudi maja smo v skupini Talum
pridno podajali inovacijske pred-
loge. Zabele`ili smo kar 67 pred-
logov, od tega 59 ko ristnih pred-
logov in tri podjetni{ke ideje. Pet
predlogov je bilo zavrnjenih.
[e posebej `elimo izpostaviti
podjetje Revital, d. o. o., v kate -
rem so se ta mesec aktivirali na
podro~ju inovativnosti in podali
kar 10 predlogov, od tega eno
podjetni{ko idejo. 
Spodbudno je tudi dejstvo, da kar
8 podjetij od 12 dosega zastavljeni
cilj 0,6 predloga na zaposlenega.
Upamo, da bodo poletne tempe -
rature {e dodatno spodbudile ta -
lumovce k podajanju predlogov
in da bo v prihodnjih mesecih
tempo na podro~ju inovativnosti
tak kot doslej.p

Optimalni re`im obratovanja
usmerni{kih skupin, Damjan
Kova~i~, Talum Servis in in`e -
niring, d. o. o.
Pri proizvodnji primarnega alumi-
nija iz aluminijevega oksida se
porabijo velike koli~ine enosmer-
ne elektri~ne energije (pribli`no
14.000 kWh na tono aluminija).
Za pretvorbo izmeni~nega toka v
enosmernega skrbijo usmerniki,
pri ve~jih porabnikih pa usmer-
ni{ke skupine. Pri usmerjanju
elektri~ne energije z ve~jim {tevi-
lom usmerni{kih skupin nastajajo
izgube, ki so odvisne od obreme-
nitve in karakteristik posamezne
usmerni{ke skupine.

Prav zato je bila razvita posebna
optimizacijska metoda, s katero
dolo~imo karakteristike usmer-
ni{kih skupin (meritve porabe
energije na primarni strani 110 kV
in meritve na sekundarni strani
usmerni{ke skupine) in optimal-
ne obremenitve skupin. Rezultat
optimiranja je dolo~itev optimal-
ne to~ke obratovanja, v kateri
dose`emo najni`je izgube usmer-
janja. Ugotovljeno je bilo, da je pri
povpre~ni mo~i elektrolize C
130 MW mo`no z optimiranim
sistemom v primerjavi s klasi~nim
pristopom regulacije skupin
zni`ati izgube za 25 kW. Na ta
na~in podjetje prihrani pribli`no

220 MWh elektri~ne energije na
leto.
Damjan Kova~i~: »Nagrade sem
zelo vesel, saj pomeni, da se je
vredno potruditi za iskanje novih
mo`nosti in razvijati ideje.
Menim, da je odprtih poti na
podro~ju inovacij {e veliko in bi
jih bilo treba ve~krat izpostaviti
oziroma zaposlene k temu spod-
bujati.«

Odstranjevanje pe{~enih jeder
iz ulitkov, mag. Dejan Lorber,
RC SIMIT
Na podro~ju gravitacijskega in
nizkotla~nega litja aluminijastih
ulitkov smo razvili inovativen

Inovativnost v maju

Zlato in bronasto priznanje 
za najbolj{e inovacije Podravja v letu 2013

NIKA SAJKO

VANJA TUBIN
FOTO: SRDAN MOHORI^

V restavraciji Pan v Kidri~evem je
v sredo, 11. junija 2014, [tajerska
gospodarska zbornica podelila
diplome in priznanja za najbolj{e
inovacije Podravja v letu 2013.
Inovatorji so dobili osem diplom
ter sedem bronastih, {tiri srebrna
in tri zlata priznanja. Najve~ oce-
njevalnih to~k in zlato priznanje je
dobil mag. Dejan Lorber iz podjetja
RC SIMIT, d. o .o. Bronasto prizna-
nje je prejel Damjan Kova~i~ iz pod-
jetja Talum Servis in in`eniring. V
nadaljevanju predstavljamo obe
nagrajeni inovaciji. 
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na~in ~i{~enja pe{~enih jeder.
Vrtanje pe{~enih jeder je popol-
noma nov postopek, ki ima izra-
zite prednosti pred obstoje~imi
na~ini ~i{~enja pe{~enih jeder
(tol~enje z vibriranjem, termi~na
razgradnja). Ta postopek bistve-
no skraj{a ~as obdelave ulitkov,

saj omogo~a obdelavo vro~ih 
ulitkov (odpade faza ohlajanja
ulit kov v za to namenjenem skla-
di{~u) in zdru`uje dve fazi njihove
obdelave (~i{~enje jedra in peska-
nje notranjosti ulitka). Bistveno se
zni`a tudi stro{ek obdelave ulitka,
za kar 75 odstotkov, saj zaradi

obdelave vro~ih ulitkov odpade
stro{ek skladi{~enja ulitkov.
Pri vrtanju pe{~enih jeder upo -
rabljamo namensko votlo orodje,
ki z vrtanjem in pomikom v notra-
njost ulitka drobi sredino pe{ ~e -
nega jedra. Skozi luknje na orodju
zrak priteka pod tlakom, izteka pa

skozi luknje v smeri na kerami~no
plo{~ico neposredno na mesto
drobljenja peska. Vpihani zrak
odna{a pesek v smeri ven iz ulit-
ka, med iztekanjem pa me{anica
zraka in peska odstrani preosta-
nek jedra in o~isti povr{ino.p

Vsako drugo leto Celjski sejem
organizira sejem Terotech -
Vzdr`evanje in energetika.  Gre
za bienalni  sejem vzdr`evanja,
obnove zgradb in energetike.
Letos  se je  na sejmu predstavilo
okrog 300 podjetij.  Podjetje Ta -
lum Servis in in`eniring, d. o. o.,
se je na sejmu predstavilo drugi~,
in sicer s prikazom svojih dejav-
nosti in referenc. Glavni namen
predstavitve na{ega podjetja je
bila krepitev odnosov z obsto je -
~imi kupci in pridobivanje novih
po tencialnih kupcev.
Na sejmu so nas ve~inoma obi-
skali partnerji, s katerimi ̀ e sode-
lujemo oziroma se pogovarjamo
o poslovnem sodelovan ju. Pri -
dobili smo tudi nove poslovne
kontakte podjetij, ki se zanimajo
za na{e storitve na slovenskem
trgu in na trgih v tujini. Te stranke
sedaj, po sejmu, `e obiskujemo,
da si lahko v praksi ustvarimo
podobo o mo`nostih sodelova-
nja.p

Predsednik Uprave Taluma Marko Drobni~

SEJMI

Sejem Terotech - Vzdr`evanje in energetika

Podelitev priznanja Damjanu Kova~i~u

ANDREJ BRUMEN
FOTO: ANDREJ BRUMEN

Talum Servis in in`eniring na sejmu
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Na tokratnem sejmu smo sodelo-
vali tudi mi. Med sodelujo~imi je
bila na{a dru`ba ena izmed ve~jih,
temu primeren je bil velik tudi
interes obiskovalcev za informa-
cije o mo`nostih zaposlitve. Po -
nujali smo mo`nost za sodelova-
nje na podro~jih varilstva, klju -
~av ni~arskih del ter drugih teh-
ni~nih strokovnih smereh. Re~e -
mo lahko, da smo spoznali kar
nekaj za nas zanimivih oseb in v
prihodnje bo kateri izmed njih
prav gotovo postal tudi na{ sode-
lavec.
[e vedno pa ugotavljamo, da je
med ponudbo trga dela in potre-
bami gospodarstva velik razko-
rak. Ve~ina delodajalcev namre~
tako kot mi i{~e sodelavce s teh-

ni~nimi znanji. Na drugi strani pa
je med brezposelnimi velik dele`
te`e zaposljivih ljudi, ljudi z
dru`boslovnimi poklici in tak{nih
z zaklju~eno samo osnov no {ol -
sko izobrazbo. Zaznavamo, da
med brezposelnimi tudi ni intere-
sa ali mo`nosti za poklicno pre-
kvalifikacijo. 
Udele`ba na sejmu dru`bam sku-
pine Talum omogo~a tudi prepo-
znavanje v {ir{em okolju. Talum
je kljub krizi {e vedno eden bolj
zanimivih in ve~jih zaposlovalcev
v {tajerskem delu Slovenije. @eli-
mo, da tako ostane tudi v prihod-
nje. To bo mogo~e samo na na~in,
da bomo skupaj ustvarjali mo` no -
sti za nadaljnjo rast skupine.p

Obisk iz [vedske
V torek, 27. maja 2014, so Talum
obiskali u~itelji, dijaki in {tudentje
iz [vedske. Ogled je organizirala
{ola Ljudski vrt pod mentorstvom
Darije Erbus. Gostje so si ogledali
proizvodnjo aluminija, ulitkov,
rondelic in livarno. 

Biotehni{ka gimnazija iz No -
vega mesta
V ponedeljek, 2. junija 2014, so
Talum obiskali dijaki Biotehni{ke
gimnazije iz Novega mesta pod
mentorstvom Vojke Zupani~.
Dijaki so si ogledali proizvodnjo
aluminija, rondelic in ulitkov. 

Obisk ~lanov Avto{ole Z[AM
Grosuplje
V soboto, 7. junija 2014, so v okvi-
ru svojega izleta podjetje Talum
obiskali ~lani Avto{ole Z[AM
Grosuplje pod vodstvom organi-
zatorke izleta Andreje Knific.
Gostje so si ogledali proizvodnjo
aluminija in rondelic. 

Dopolnitev znanja pri predme-
tu Mehatronski sistemi
V ~etrtek, 12. junija 2014, so
Talum obiskali {tudenti Univerze
v Mariboru, ki so v okviru ekskur-
zije `eleli dopolniti svoje znanje

pri predmetu Mehatronski siste-
mi. Po sprejemu in predstavitvi
Taluma, ki je potekala v upravni
stavbi na{ega podjetja, so si
{tudentje ogledali proizvodnjo
aluminija, vzdr`evanje, livarno in
proizvodnjo rondelic. 

Elektro in ra~unalni{ka {ola
Ptuj
V dneh 16. in 18. junija 2014 je
podjetje Talum obiskalo 88 dija-
kov prvega letnika Elektro in
ra~unalni{ke {ole Ptuj. Ogledali
so si proizvodnjo aluminija, ulit -
kov in rondelic.  

Udele`enci likovne kolonije so
si ogledali Talum
V petek, 13. junija 2014, smo v
tovarno povabili udele`ence liko-
vne kolonije, ki smo jo priredili
ob 60. obletnici podjetja. Po pred-
stavitvi Taluma smo jim razkazali
elektrolizo, livarno in proizvod-
njo rondelic. Nekaj umetnikov je
svoj navdih iskalo v stari elektro -
lizni hali, kjer je pod prsti Metoda
Frlica nastala zanimiva umetni{ka
in{talacija iz aluminija. 

Hvala vsem sodelavcem, ki ste
sodelovali pri izvedbi ogledov.p

SEJMI

Zaposlitveni sejem 
»Moja prilo`nost 
za delo«

Zavod RS za zaposlovanje in EURES sta konec maja v Mariboru izvedla
`e drugi ~ezmejni zaposlitveni sejem »Moja prilo`nost za delo«. Namen
sejma je bil v prvi vrsti povezovanje trga dela v Avstriji in Sloveniji,
iskalcev zaposlitve in delodajalcev. Na dogodku je sodelovalo ~ez 30
organizacij. Po ocenah organizatorja je sejem obiskalo okrog 2.400
ljudi, brezposelnih oseb, iskalcev zaposlitev, zaposlenih in mladih, ki
se bodo kmalu vklju~ili na trg dela. Delodajalci in agencije za posredo-
vanje dela so ponujali skupaj 860 prostih delovnih mest ter 340 mest
v sezonskih kmetijskih delih. 

ANDREJ BRUMEN
FOTO: ANDREJ BRUMEN

SEJMI

Obiski v Talumu 
maja in junija 2014

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

BO[TJAN KORO[EC

Zaposlitveni sejem Skupina iz [vedske Biotehni{ka gimnazija iz Novega mesta

[tudenti Univerze v Mariboru Elektro in ra~unalni{ka {ola Ptuj
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Na pobudo slovenskega konzu-
lata za ekonomske zadeve v
Istanbulu je Talum obiskala sku-
pina tur{kih poslovne`ev, ki so v
Sloveniji iskali poslovne prilo` -
nosti za pove~anje gospodarske-
ga sodelovanja med dr`avama. 
Tur~ija {teje 80 milijonov prebi-
valcev in je eno izmed najhitreje
rasto~ih gospodarstev v tem delu
sveta. Tudi sicer je ta dr`ava za
Talum zelo pomemben prodajno-
nabavni trg, predvsem na pod -
ro~ju prodaje livarskih zlitin in
rondelic. Delegacijo je sprejel

predsednik Uprave Marko Drob -
ni~ in v kratkem nagovoru podal
nekaj izhodi{~ za pove~anje pri-
sotnosti na{ega podjetja na
tur{kem trgu. Direktorji posamez-
nih podjetij iz skupine Talum so
gostom predstavili na{e dejavno-
sti in nakazali potenciale, ki bi lah-
ko bili zanimivi za tur{ko tr`i{~e. 
Skupna ocena ob zaklju~ku sre -
~anja je bila, da so tak{na sre~anja
za podjetja zelo koristna, pred-
vsem v smislu promocije in nave-
zovanja neformalnih stikov.p

Pnevmatski prebija~ za skorjo so
uporabljali v elektroliznih halah A
in B za prebijanje kriolitne skorje
na elektroliznih pe~eh. Pred tem
so kriolitno skorjo prebijali ro~ -
no. Prebija~ je sestavljen iz masiv-
nega podvozja, ki je postavljeno
na {tiri kolesa iz polnih gum.
Zadnji dve kolesi sta pogonski,
poganja ju zra~ni motor prek jer-
menice in klinastih jermenov. Os
volana je povezana z galovo veri-
go in vzvodovjem, kar omogo~a
obra~anje koles. Na podvozje je
vle`ajena nadgradnja, ki se vrti

okoli osi in omogo~a obra~anje
zgornjega dela prebija~a proti
pe~i. Voznik je prebija~ obra~al z
nogami. Na osnovno plo{~o nad-
gradnje je pritrjena konzola z
vgrajenim pnevmatskim cilin-
drom za dvig in spust ro~ice s
pnevmatskim kladivom. Na kon-
zoli je name{~en tudi dovod zraka
iz omre`ja v elektrolizi. Kdaj so ta
prebija~ za~eli uporabljati, pa `al
ne vem.

Prebija~ si lahko ogledate pred
novo elektrolizno halo.p

OBISKI ZGODOVINA

Tur{ka delegacija
v Talumu

Zgodovina na ogled
Obnovljen pnevmatski prebija~ za skorjo

AVGUST [IBILA
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

DRAGO [VAGAN
FOTO: SRDAN MOHORI^

Predstavitev Taluma tur{ki delegaciji Pnevmatski prebija~ skorje



Na sre~o ali nesre~o se je polovica
na{ih zaposlenih {e lahko vrnila
domov v Obrenovac, saj je bila
cesta ̀ e ~ez nekaj ur neprevozna.
Takrat {e nih~e ni slutil, kaj pri-
na{a no~.  Pono~i ob 3. uri se je
zgodilo najhuj{e, saj je nasip pri
Obrenovcu popustil in v slabi uri
so ljudje v pritli~ju svojih hi{ imeli
dva metra vode. Vse se je dogajalo
tako hitro, da ni bilo ~asa re{evati
premo`enja, re{evalo se je le
`ivljenje. [ele nato se je oglasil
zvo~ni alarm za nevarnost. Sledilo
je ve~dnevno re{evanje in sprem-
ljanje vodostaja rek. V [abcu smo
bili zelo zaskrbljeni, saj bi pol
metra vi{ja Sava poplavila Talum
[abac. Na sre~o se to ni zgodilo,
ali po naklju~ju ali po spletu oko-
li{~in je nasip popustil `e na
bosanski strani reke Save. Sava ni
ogrozila na{e lokacije v Bijeljini,
tam je svojo mo~ pokazala Drina,
ki je od na{e lokacije oddaljena
dva kilometra. Manj{i potoki so
`e v ~etrtek zalili tovarno Talum
Bijeljina do vi{ine pol metra.
Dr`avi, ki imata enega najni`jih
BDP v Evropi, se sami ne bi zmo-
gli spopasti z vsemi posledicami
poplav, zato so na pomo~ pri-
sko~ile sosednje dr`ave, Rusija in
celotna EU. Menim, da smo se
Slovenci pri tem dobro izkazali.
Ve~krat sem sli{al, da so Srbi leta
1941 sprejeli slovenske begunce,
sedaj pa Slovenci to vra~amo s
pomo~jo. Ker so bili v poplavah
prizadeti tudi na{i zaposleni, smo
se odlo~ili, da na pomo~ prisko~i

tudi Talum. V imenu vseh zapo-
slenih iz podjetij Talum [abac in
Talum Bijeljina se zahvaljujem za
materialno in finan~no pomo~, ki
ste jo zbrali. Da bi se izognili
te`avam pri prehodu humanitar-
ne pomo~i ~ez dr`avno mejo, sva
se z Darkom Var`i~em odlo~ila,
da bova to pomo~ na prizadeta
obmo~ja pripeljala postopoma.
Nekaj je je tako `e prispelo. Da
pri razdeljevanju ne bi bilo zlorab,
smo vso predano pomo~ eviden-
tirali in vi{ek razdelili med sorod-
nike zaposlenih in med najbolj
ogro`ene, ki jih humanitarne
organizacije ne bodo dosegle.
Poro~ilo o delitvi humanitarne
pomo~i bomo posredovali tudi
svetu zaposlenih in upravi podje-
tja.
V teh dneh je bilo ve~krat sli{ati,
da Slovenija {e nikoli doslej ni bila
tako solidarna, niti takrat, ko smo
sami trpeli za posledicami narav-
nih ujm.  Srbi in Bosanci so zapro-
sili za pomo~, saj so se zavedali,
da sami niso sposobni odpraviti
posledic poplav, pri nas pa dr`ava
no~e priznati, da ljudje ̀ ivijo ved-
no slab{e in nimajo ve~ lastnih
rezerv, da bi si opomogli po
naravnih nesre~ah.  Menim, da
bomo morali premagati to misel-
nost in si priznati, da tudi pri nas
`ivijo ljudje, ki potrebujejo soli-
darno pomo~ tistih, ki {e lahko
damo.
[e enkrat hvala vsem, ki ste poma-
gali, in upajmo, da bo potrebnih
~im manj podobnih akcij.p
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Pomo~ ljudem v stiski

V torek, 13. maja, v popoldanskih urah je za~elo de`evati. Vreme -
noslovec je sicer napovedoval de` do petka, vendar takrat {e nih~e ni
slutil, v kaj se bo vse skupaj spremenilo. @e v sredo se je de` prelevil
v naliv z mo~nim vetrom. Saj veste, kako so videti tiste poletne 
15-minutne plohe? No, ta ploha je trajala do ~etrtka zve~er.  V treh dneh
je padla dvomese~na koli~ina de`ja, korita rek pa so bila ̀ e pred de`jem
mo~no polna. Zaradi slabih cestnih razmer smo se v ~etrtek zjutraj 
od lo~ili, da prekinemo delo in imamo dva dni kolektivnega dopusta.

MATEJ ERNECL
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Zbrana pomo~
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V vrsti dogodkov, ki jih Talum
organizira v po~astitev {estdesete
obletnice proizvodnje, se je zna{ -
la tudi likovna kolonija, ki smo jo
po dvanajstih letih ponovno orga-
nizirali. Nekateri od vas se prav
gotovo spomnite, da smo v devet-
desetih letih prej{njega stoletja `e
organizirali likovne kolonije, ki so
potekale vsako leto, sprva na
dvorcu (gradu) [tatenberg in kas-
neje na Ptuju. Zadnja kolonija je
bila fotografska leta 2002. To seve-
da ka`e na poseben odnos Ta -
luma do umetnosti in umetnikov.
Kljub neprijaznim ~asom, ki jih
pre`ivljamo, so si zaposleni v

Talumu tak dogodek zaslu`ili. 
Likovne kolonije so dogodki, na
katerih se umetniki dru`ijo in isto -
~asno ustvarjajo. Med seboj so
zelo razli~ni in razli~no tudi dela-
jo. V~asih se zgodi, da se umetniki
raje dru`ijo kot ustvarjajo. Posle -
d ica tega je lahko, da dela, ki
nastanejo, niso kaj prida kakovo-
stna. Seveda je to v veliki meri
odvisno od ljudi, ki so povabljeni
na likovno kolonijo. 
Na leto{nji Talumovi koloniji so
kljub 22 umetnikom in razli~nim
pristopom do ustvarjanja nastale
dobre umetnine. Lahko bi rekli, da
je vsak od umetnikov dal od sebe
najve~, kar je v teh dneh zmogel.
Kakovost del se ka`e tudi na raz-
stavi v Tovarni umetnosti v
Maj{perku. Kljub zelo razli~nim
umetni{kim delom nam je uspelo

pripraviti razstavo, ki je bila
dele`na samih pohval. Najva` nej -
{e je seveda mnenje avtorjev, ka -
terih dela so bila razstavljena – vsi
so bili s postavitvijo svojih del in
z razstavo kot celoto zelo zado-
voljni. 
Kolonija je potekala od torka, 
10. junija, dalje v Fürstovi hi{i
(nekdanji policijski postaji na
Ptuju). V zelo prijetnih prostorih
hi{e so se umetniki dobro po~utili.
Vsak dan so jih obiskovale sku -
pine otrok. Otroci so se ob njiho-
vem delu prakti~no u~ili to, kar so
jim pedagogi v {oli pripovedovali
o slikarstvu in slikarjih. Spoznavali
so risbo, kompozicijo, tehnike sli-
kanja, barve … Prihajali so tudi
{tevilni drugi obiskovalci. 
Za zaposlene v Talumu je bil naj-
br` najbolj zanimiv kipar Metod

Likovna kolonija

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

ALEKSANDRA JELU[I^

REPORTA@A

Huiqin Wang, akademska slikarka

Umetniki pri ogledu tovarne

»Ponovno se je pokazalo, da je Talum urejena tovarna, saj zaposleni v njej zmorejo
– ne skoraj, ampak – vse.«
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Frlic, ki je ustvarjal v tovarni. Iz
kosov, ki jih je na{el v skladi{~u
odpadnega aluminija, je sestavljal
zanimive skulpture. Seveda je sam
lahko naredil bolj malo, zato so
mu pri tem {irokogrudno poma-
gali na{i strokovnjaki iz strojne
delavnice, livarne ulitkov in
odpadnega skladi{~a. Aluminij za
skulpture je bilo treba rezati, variti,
ulivati … Posebej moram pouda-
riti, da smo v teh na{ih obratih ved-
no naleteli na veliko razumevanje.
Podobno je veljalo za kitajsko-slo-
vensko slikarko Huiqin Wang, ki
se je prav tako ukvarjala z alumi-
nijem, vendar v mnogo manj{i
meri kot Frlic. V imenu obeh se
moram zahvaliti vsem, ki so pri
nastajanju umetnin v Talumu
sodelovali. Ponovno se je poka-
zalo, da je Talum urejena tovarna,

saj zaposleni v njej zmorejo – ne
skoraj, ampak – vse.
Na koloniji sta sodelovala tudi dva
slikarja iz ^rne gore, Naod Zori}
in Mi{o Vemi}, slikala pa je tudi
Italijanka Marika Vicari, `ena sli-
karja Jerneja Forbicija iz Strni{~a
pri Kidri~evem. 
Mislim, da se ne motim, ~e za pi -
{em, da je kolonija potekala dobro
in brez zapletov. Umetniki so ves
~as izra`ali zadovoljstvo z vsem,
kar smo jim lahko ponudili.

Razstava

Kot re~eno, je kolonija finale
dosegla v soboto, 14. junija, z
odprtjem razstave slik in skulptur
v Tovarni umetnosti v Maj{perku.
Pri postavitvi je bilo dela treba raz-
porediti tako, da bi razstava kot
celota delovala zanimivo, v{e~no,
do bi bili avtorji kar najbolje pred-

stavljeni. Menim, da nam je to
uspelo. Kljub ~asovni stiski smo jo
postavili pravo~asno. Razstav lje -
ne skulpture smo postavili komaj
deset minut pred odprtjem.
Ampak pravo~asno. Veliko je bilo
treba eksperimentirati. Vendar,
kot pravimo, ~e je konec dober, je
vse dobro. Poudariti moram, da
smo bili dobra ekipa. Delo je {lo
kar hitro od rok, zahvaljujo~
Du{anu Fi{erju – umetni{kemu
vodji kolonije, Toma`u Plavcu,
Srdanu Mohori~u in Andreju Bo -
`i~u. Hvala vsem.
Razstavo je odprl predsednik
Upra ve Taluma Marko Drobni~, ki
je tudi poudaril pozitiven odnos
tovarne do umetnikov in umetno-
sti, {e posebej na lokalni ravni.
Umetnikom se je zahvalil in jim
~estital. O koloniji je govoril umet -

ni{ki vodja Du{an Fi{er, program
pa je povezovala Nevenka Dob -
ljekar.
Odprtja se je udele`ilo veliko ljudi.
Ve~ kot obi~ajno na podobnih pri-
reditvah. 
Na koloniji so sodelovali: Andrej
Bo`i~ s Ptuja, Beti Bricelj iz Po -
stojne, Tja{a ^u{ s Ptuja, Du{an
Fi{er s Ptujske Gore, Jernej Forbici
iz Strni{~a - Kidri~evega, Metod
Frlic iz Ljubljane, Gani Llalloshi iz
Portoro`a, Zmago Jeraj iz Ma -
ribora, Stojan Kerbler s Ptuja,
Srdan Mohori~ s Ptuja, Herman
Pivk z Rakeka, Toma` Plavec s
Ptu ja, Silvester Plotajs Sicoe iz
Ljubljana, Oto Rimele iz Maribora,
Simona [uc iz Maribora, Mi{o Ve -
mi} iz ^rne gore, Tanja Verlak iz
Muretincev, Marika Vicari iz Ita -
lije, @arko Vrezec iz Ljubljane,
Huiqin Wang iz Ljubljane, Mojca
Zlokarnik iz Ljubljane in Naod
Zori} iz ^rne gore.p

Glasbeni skok
v poletje

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

KULTURA

Metod Frlic, akademski slikar

Talumovi glasbeniki ponovno odli~ni

Iz restavracije Pan Kidri~evo je v
nedeljo, 15. junija 2014  na ve~er
glasno odmevalo, saj so dvorano
znova napolnili glasovi iz instru-
mentov »na{ega« orkestra. Tokrat
pod taktirko mladega dirigenta
Toma Haj{ka, ki se je kalil prav v
tem istem orkestru, ki ga danes
vodi. Orkester nas je najprej pova-
bil v tople kraje z melodijo Co pa -

cabane, nato pa smo z njim odple-
sali v ritmu tanga, swinga in jazza.
Koncert so popestrili solisti in 
mladi glasbeniki na tolkalih.
Morda je starej{a generacija
pogre{ala kak{en slovenski »zim-
zelen~ek« ali doma~o melodijo. Pa
ni~ zato. Verjamem, da lahko na{i
glasbeniki zadovoljijo vse glasbe-
ne okuse. Kdor zna, pa~ zna!p
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Maja letos smo v okviru aktivnosti
Zdravo Talum izvedli ̀ e 14. dogo-
dek »Ri{emo in pi{emo«. Na{i otro-
ci so po nekajletnem premoru
lahko ponovno ustvarjali. Glede
na osrednjo tematiko leto{njih
aktivnosti, ki je Zdrav `ivljenjski
slog, smo otroke nagovorili, da
ustvarjajo na temo zdrava prehra-
na. Prejeli smo 64 izdelkov, lahko
re~emo pravih umetni{kih del, na
katera so otroci in njihovi star{i
lah ko ponosni. Umetni{ka dela
ste si lahko ogledali v prostorih
na{e jedilnice v »fabriki«, ob
ob~udovanju pa smo lahko vsi
skupaj iz njih izvedeli {e marsikaj
pou~nega.  
Uradna otvoritev razstave in
osrednji del dogodka je bil v
petek, 24. maja. Na njem so lahko
otroci skupaj s star{i in ob pomo~i
sodelavcev iz Vitala malo poma-

gali pri pripravljanju dnevnega
menija zdrave hrane, ki so jo na
koncu pospravili tudi v svoj `e -
lod~ ek. Bilo jih je z veseljem gle-
dati pri »ustvarjanju«, na{a jedilni-
ca pa se je za eno uro spremenila
v pravi otro{ki `iv`av. 
Prepri~ani smo, da smo z dogod-
kom dosegli na{ namen: otroke
usmeriti k zdravemu prehranjeva-
nju. Verjamemo, da se bodo zara-
di tega dogodka {e ve~krat spom-
nili na pomen zdrave prehrane.
Ker pravi pregovor, da to, kar se
Janezek nau~i, Janez tudi zna,
poskrbimo, da se bodo na{i otroci
tudi v prihodnje u~ili in razmi{ljali
o tem, kaj in kako jesti. Zdrav
na~in prehranjevanja prina{a dol-
goro~no pozitven vpliv na njiho-
vo zdravje. In ker so na{i otroci in
na{e zdravje na{e najve~je boga-
stvo, skrbimo zanje in zanj.p

Ideja o ustanovitvi skupnostne
fundacije, katere namen je iz -
bolj{anje kvalitete ̀ ivljenja ljudi v
ob~ini, se je – ob vsakodnevnem
sre~evanju s problemi, s katerim
se soo~ajo ljudje v njihovem oko-
lju – porodila v krogu sodelavcev
zavoda Nazaj na konja. Prire-
ditev, ki jo je obiskalo okoli {tiri-
sto prebivalcev in drugih na klju~ -
nih obiskovalcev, so sklenili s
koncertom popularne skupine
Tabu. Skupina ki je s prepri~ljivim
karizmati~nim nastopom {e do -
datno spodbudila zbrane obisko-
valce, naj se povezujejo, dru`ijo
in si pomagajo ter prisluhnejo 
stiskam, ki jih povzro~a socialna
osamljenost.p

ZDRAVO TALUM

»Ri{emo in pi{emo«
14. prireditev za otroke 

DARJA VODU[EK VTI^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: DANICA HRN^I^

Priprava zdrave hrane

Razstava otro{kih risbic

Pogovor sodelujo~ih pri predstavitvi fundacije

V soboto, 31. maja 2014, so v ob~ini Kidri~evo javnosti predstavili
Fundacijo za pomo~ ranljivimi skupinam prebivalstva V OBJEMU SKUP-
NOSTI KIDRI^EVO, ki jo ustanavljajo ob~ina Kidri~evo ter podjetji Talum,
d. d., in Boxmark Leather, d. o. o. 

DOGODKI

V objemu skupnosti
Fundacija za pomo~ ranljivim skupinam
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Maja letos je [olski center Ptuj,
Strojna {ola, na Ptuju organiziral
`e 5. sre~anje GO-CAR-GO, Bo,
kar bo! Na sre~anju je 24 ekip
predstavljalo svoje ekstramobile.
Projekt je namenjen osnovno -
{olc em, ki bi jih radi pritegnili k

razmi{ljanju o {olanju za tehni~ne
poklice. 
Leto{nja prireditev se je obletnici
primerno interno imenovala Ob
na{i prvi petki. ^astni gost je bil
nekdanji dijak Strojne {ole Dejan
Zavec, ki je vzor marsikateremu

mlademu. Talum podpira tovrst -
ne dejavnosti in prizadevanja {ol,
da mlade motivirajo za pridobiva-
nje znanj, s katerimi se je mo`no
zaposliti tudi pri nas. Svojo pod-
poro smo potrdili z donacijo
reklamnih majic udele ̀ en cem, na

zaklju~ni prireditvi pa smo se jim
tudi predstavili in jih povabili k
sodelovanju.
[e enkrat ~estitke vsem udele`en -
cem in organizatorjem.p

Talumovci smo tudi letos lahko
u`ivali na najve~jem rekreativ-
nem kolesarskem dogodku leta.
Tisti, ki ste kolesarili, lahko potr-
dite, da je bilo vzdu{je odli~no in
tudi vreme je bilo kolesarjem
naklonjeno. Na kolesarski mara-
ton se je tako prijavilo 662 zapo-
slenih v odvisnih dru`bah skupi-

ne Talum in njihovih svojcev, ta -
ko da smo bili na dogodku
naj{tevilnej{a kolesarska ekipa. 
Perutnina Ptuj in kolesarski klub
Perutnine Ptuj sta se na dogodku
zahvalila Slavku Krajncu za
ve~letno sodelovanje in promovi-
ranje kolesarskega maratona.
Zahvala tudi od Taluma!p

DOGODKI

GO-CAR-GO

DOGODKI

Kolesarski maraton Poli

DARJA VODU[EK VTI^

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

KolesarjiPrijava na maraton
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V okviru PGD Talum ̀ e tretje leto
deluje kro`ek za mlade gasilce.
Namen dela z mladimi v {oli je
pove~ati zanimanje za delo v
gasilskem dru{tvu v Kidri~evem.
Tako smo se povezali z vodstvom
{ole in v okviru njihovih zunaj -
{olskih dejavnosti posku{ali
vzbuditi zanimanje za delo v gasil-
skih vrstah.  Mladi v {oli so za to
dejavnost pokazali kar veliko
zanimanje. Vaje v okviru kro`ka
potekajo enkrat tedensko pod
vodstvom mentorja. Ob~asno  mu
pomagajo tudi ~lanice na{ega
dru{tva.
Tudi letos se dve desetini pionir-
jev pripravljata na ob~insko tek-
movanje, ki bo 21. junija v {port-
nem parku v Njivercah. V okviru
programa dela se bodo mladi
~lani udele`ili tudi tabora Mladi

gasilec na Rogli. V okviru dru{tve-
nih dejavnosti je za na{e mlade
~lane predvidena organizacija
dru{tvenega piknika s star{i.
V za~etku novega {olskega leta je
v planu nadaljevanje  dela  v okvi-
ru kro`ka.
V PGD si moramo prizadevati, 
da v prihodnje zagotovimo ve~
kadra, ki bo usposobljen za delo
z mladimi (specialnost: mentor
mladini). Mislim, da je samo to
prava pot, da bomo v prihodnosti
imeli gasilce, ki nas bodo zame-
njali  in bodo pripravljeni delati
kot prostovoljci. Dela ne bo
zmanjkalo, za prostovoljce pa {e
posebej ne.   

Z gasilskim pozdravom Na po -
mo~!p

GASILCI

VARSTVO PRI DELU

Podmladek v PGD Talum
MITJA JAN^EC
FOTO: MITJA JAN^EC

Pri uporabi lestev se pogosto pri-
petijo {tevilne nezgode z resnimi
po{kodbami razli~nih delov tele-
sa, zato v nadaljevanju na kratko
predstavljamo varno uporabo te
priprave.
V doma~em okolju najpogosteje
uporabljamo lesene ali aluminija-
ste lestve v obliki ~rke A (dol`ina
do 3 m) in prislonilne lestve
(dol`ina do 8 m), ki so lahko se -
stavljene iz treh delov. Pri naku -
pu moramo paziti na kakovost
materiala in izdelave, konstrukci-
jo, vzdr`ljivost itd. 
Lestve so namenjene le kratkotraj-
nim in ob~asnim opravilom, pri
katerih ni potreben ve~ji napor
osebe, oziroma za dostop na vi{ja
ali ni`ja mesta. Oseba na lestvi
sme uporabljati le la`je ro~no oro-
dje ali manj{o koli~ino materiala,
ki ne more povzro~iti dodatnih
nevarnosti. Varnost uporabnika

lahko ogrozijo tudi dolo~ena
zdravstvena stanja (jemanje
dolo~enih zdravil, alkoholizira-
nost, utrujenost, vpliv drog itd.). 
Pred uporabo je treba preveriti
stanje. Lestve ne smejo biti po {ko -
dovane, ozna~ene morajo biti z
opozorilnimi znaki, imeti morajo
protidrsne elemente, A-lestev
mora biti opremljena z varnostno
verigo ali vrvjo proti prekomer-
nemu razkoraku. Strogo je treba
upo{tevati nosilnost (obi~ajno
150 kg) in kot naslona lestve, ki
mora zna{ati med 65 in 75°.
Postaviti jih je treba na vodora-
vno, trdno, ~isto in nepremi~no
podlago, da ni nevarnosti za pre-
vrnitev ali padec. Posebno pozor-
nost zahtevajo postavitve na pre-
hodih, izhodih in obmo~jih, kjer
obstaja dodatno tveganje zaradi
elektri~nih vodov, napeljav itd. 
A-lestev smemo varno uporabljati

do tretjega klina od zgoraj navz-
dol, naslonska lestev pa mora
segati vsaj en meter prek mesta
naslona. Stabilnost pove~amo s
pritrditvijo. ^e so vremenske raz-
mere neugodne (veter, de`,
sneg), lestve na prostem ne sme-
mo uporabljati. Po lestvi se pri-
merno obuti (nikakor bosi) vzpe-
njamo in spu{~amo tako, da smo
obrnjeni proti lestvi, v ~asu opra-
vljanja dela stojimo z obema
nogama na isti stopnici ali klinu.
Izogibamo se stranskemu nagiba-
nju z lestve, bolje, da jo pogosteje
prestavimo. V doma~em okolju je
treba poskrbeti, da se na lestve ne
vzpenjajo otroci.
Lestve je po uporabi treba o~istiti
in jih hraniti v sen~nih, zra~nih
prostorih. Lesene lestve smemo
barvati le z barvami, ki ne prekri-
jejo eventualnih po{kodb na lesu
(razpoke).p

Varna uporaba lestev
STANKO VAJDA
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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Podjetje Revital je med 2. in 7.
junijem organiziralo teden zeli{~
in za~imb, v vseh dneh pa se je
nabralo nepri~akovano veliko
udele`encev. Ti so lahko po
ugod nih cenah izbirali med 30
razli~nimi sortami trajnih in eno-
letnih zeli{~ in za~imb.
Poleg strokovnega svetovanja,
pou~nih opisov posameznih sort,
receptov, informacij o uporabno-
sti zeli{~ in za~imb so obiskovalci
odkrivali tudi skrivnosti posa-
meznih di{avnic. Z velikim vese-
ljem smo opazovali presene~enje

obiskovalcev, ki so ga pokazali
pri poku{anju {iroke palete oku-
sov in vohanju di{av.
Seveda pa ni manjkalo tudi druge
zelenjave in cvetja.
^e vam ni uspelo priti na teden
zeli{~ in za~imb, vas {e vedno
vabimo, da nas obi{~ete na na{i
vrtnariji v Kidri~evem. Za vas smo
pripravili pestro ponudbo.
Za vsa vpra{anja nas lahko
pokli~ete na telefon 02 799 07 93.
Hvala vsem, ki ste nam s svojo pri-
sotnostjo polep{ali dan.p

REVITAL

Teden zeli{~ in za~imb

DANIEL VRBNJAK
FOTO: SPLET

ZDRAVJE

[ola zdravega huj{anja

DARJA VODU[EK VTI^
FOTO: SPLET

Februarja se je nekaj na{ih sode-
lavcev odlo~ilo stopiti na pot
spremembe ̀ ivljenjskega sloga in
vklju~ili so se v delavnico na temo
zdravega `ivljenjskega sloga ozi-
roma v {olo zdravega huj{anja.
Pobuda za izvedbo delavnice je
pri{la prek zdravnice od enega
na{ih sodelavcev, ki se je odlo~il,
da ho~e nekaj narediti zase. In ker
je skupaj pot vedno la`ja, smo
tako za~eli po njej tudi hoditi.
Glavni cilj udele`encev ni bil
izgubiti nekaj kilogramov, ampak
resni~no za~eti spreminjati pre-
hranske in gibalne navade. De -
lavnico je uspe{no zaklju~ilo 22
udele`encev od 24. Skupaj je bilo
v skupini od februarja do junija
»okle{~enih« ve~ kot 96 kilogra-

mov. Vsem udele`encem je v spo-
minu zagotovo najbolj ostal sta-
vek »Vsak korak {teje«. Delavnica
nas ni navajala k stradanju in
odpovedovanju vsega »dobrega«.
Nau~ila nas je, da ni vseeno, kaj
in kdaj pojemo, pa~ pa da ~etudi
se pregre{imo, moramo biti
fizi~no aktivni. Prava kombinacija
je pogoj za ohranjanje zdravja,
dobra fizi~na kondicija pa je
pogoj tudi za urejeno in pozitivno
delovno in zasebno okolje, v
katerem delujemo. 

»Nikoli ne moremo spremeniti
preteklosti – lahko pa spremenimo
sedanjost.« 

(P. Brown)
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^ervar

16. 6. – 23. 6. 2014 28. 7. – 4. 8. 2014
Dragan Petkovi~ Aluminij Jo`ef Pi{ek Aluminij
Bogdan Kores Rondelice Zdenko Lazar Vargas-Al
Romana Malinger Revital David Vre~ko Rondelice
Miran Fider{ek Izparilniki Gorazd Kralj Rondelice

23. 6. – 30. 6. 2014 4. 8. – 11. 8. 2014
Ton~ek Cenar Aluminij Ivan Hazemali Aluminij
Jo`ef [irec Servis in in`eniring Bo{tjan Kukovec Vargas-Al
Bojan [kerget Servis in in`eniring Ale{ Verlek Aluminij
Dejan [ibila Vargas-Al Darinka Novak Vital

30. 6. – 7. 7. 2014 11. 8. – 18. 8. 2014
Maks Kostanjevec Aluminij Albin [migoc Livarna
Bojan Krajnc Livarna Franc Mlakar Livarna
Bogdan Jerenko Rondelice Ivan Bezjak Rondelice 
Katarina Podgornik Vital Ivan Cajnko Servis in in`eniring

7. 7. – 14. 7. 2014 18. 8. – 25. 8. 2014
Jo`ef Rajh Servis in in`eniring Robert Rozman Livarna
Miroslav Sambolec Aluminij Sergej Donaj Livarna
Janez Vajda Livarna Franc Ro`marin Revital
Bojan Emer{i~ Izparilniki Bo{tjan Jeri~ Livarna

14. 7. – 21. 7. 2014 25. 8. – 1. 9. 2014 
Alojz [tajner Livarna Mirko Strm{ek Livarna
Roman Petek Aluminij Liljana Lon~ari~ Ra~unovodstvo
Darko [imenko Revital Jernej Plav~ak Vargas-Al
Sonja Herti{ Vital Romana Bezjak Vital

21. 7. – 28. 7. 2014
Slavko Vek Servis in in`eniring
Janko Cimerman Vargas-Al
Darko Kornet Rondelice
Igor Jeza Talum SKEI

Nerezine

16. 6. – 23. 6. 2014 28. 7. – 4. 8. 2014
Vekoslav Jan`ekovi~ Upokojenec Zvonko Juri{evi~ Livarna
Milan Dreven{ek Livarna Slavko Krajnc Livarna
Matija Kouter Servis in in`eniring Leon Hrovat Ulitki
Slavko Fajfar Livarna Peter Marini~ Ulitki
Vojko Vrbanec Livarna Lidija Kundih In{titut

23. 6 – 30. 6. 2014 4. 8. – 11. 8. 2014
Vekoslav Cestnik Servis in in`eniring Roman Kralj Aluminij
Sre~ko Voda Rondelice Marijan [irovnik Aluminij
Jo`ef Godec Aluminij Miran Kozoderc Revital
Franjo Mihela~ Servis in in`eniring Vesna Vti~ Ra~unovodstvo
Du{an Skledar Kadrovska slu`ba Milan Klane~ek Aluminij

LETOVANJE

Gremo na dopust 
Seznam sodelavcev, ki bodo v leto{nji sezoni letovali v ^ervarju in Nerezinah
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30. 6. – 7. 7. 2014 11. 8. – 18. 8. 2014
Feliks Kodri~ Servis in in`eniring Stanko Jus Livarna
Marijan Cmre~njak Aluminij Darko Krajgar Aluminij
Marjan Ivan~i~ Revital Miran Zaplotnik Izparilniki 
Zvonko Kores Vargas-Al Franjo Levstik Ra~unovodstvo
Aleksander Verlak Rondelice Zoran Kolednik Livarna

7. 7. – 14. 7. 2014 18. 8. – 25. 8. 2014
Danilo Majcen Servis in in`eniring Marija Halo`an Servis in in`eniring
Franc Debelak Servis in in`eniring Igor Toplak Servis in in`eniring 
Franc Zajc Servis in in`eniring Milan Kokol Vargas-Al
Nevenka Pulko Revital Franc Gaj{ek Revital 
Olga Lendero Vital Zvonko Intihar Servis in in`eniring

14. 7. – 21. 7. 2014 25. 8. – 1. 9. 2014 
Zvonko [migoc Livarna Marjan Sagadin Servis in in`eniring
Benjamin Verdenik Informatika Janez Mlinari~ Livarna
Jo`ef Topolovec Livarna Zlatko Marin Livarna
Mitja Kociper Aluminij Peter Golc Servis in in`eniring 
Ale{ Nahberger Servis in in`eniring Majda Zadravec Strate{ki razvoj

21. 7. – 28. 7. 2014
Jo`e Horvat Aluminij
Anton Cep Izparilniki
Franc Princl Izparilniki
Borut Hamer{ak Rondelice
Bla` Megli~ Rondelice

@elimo vam prijeten dopust!

Ob bole~i izgubi dragega mo`a,
o~eta, tasta, dedka in pradedka

Franca Polanca
iz Placarja, upokojenca podjetja
Talum,

se iskreno zahvaljujemo sindikatu
Taluma za odigrano ti{ino
in vsem, ki ste ga pospremili na nje-
govi zadnji poti. 
Vsi njegovi

Zahvala



Vsi, ki ste zaradi naslova pri~ako-
vali nekaj uporabnih nasvetov
pred sindikalnim izletom ali
novoletno zabavo, ste se u{teli.
Glede na to, da poleg bu~nega
olja, kisa, soli in ~esna v solati
pojemo tudi nekaj te`kih kovin,
bi se lahko zamislili, kaj lahko v
pro metu sami naredimo za
manj{e onesna`evanje okolja.
Zdru`imo mo~i, vozimo se sku-
paj! Naredimo nekaj za manj{e
onesna`evanje in vi{jo rodnost.
Tudi solata nam bo hvale`na.
[alo na stran! Uradna statistika
pravi, da se v povpre~ju v sloven-
skem avtu vozi 1,2 Slovenca, kma-
lu pa lahko pri~akujemo, da si bo
tudi tisti, ki predstavlja 0,2 Slo -
venca (mi{ljeno je seveda stati-
sti~no in ne po krvnih prednikih),
omislil svojega jeklenega konji -
~ka in pokazal najdalj{i prst slabo
organiziranemu javnemu prevo-
zu. Dejstvo je, da v avtu pogosto
pre`ivimo ve~ ~asa kot s partner-
jem, ~e pa se ̀ e dru`imo, se pona-
vadi v avtu. Kje bi sicer nastali
otroci, na kolesu, mopedu, rolki,
na avtobusu? Avto nabavimo prej,
kot lahko re{imo stanovanjski
problem. Tukaj je treba dodati, da
so se in`enirji v zadnjih letih pre-
cej potrudili, kar se ti~e zmoglji-
vosti motorja, ni`je porabe goriva,
te`e avtomobila, svetlobnih teles,
zabavne elektronike in podobne
{are. Kar se ti~e enostavnosti spre-

membe interierja v eno samo veli-
ko le`i{~e, pa je tehnika precej
nazadovala, da ne omenjamo sre-
dinskih konzol in visokih odlagal-
nih predalov, ki dodatno du{ijo
strast do vo`nje na mestu.
^e se vrnemo k statistiki, lahko
ugotovimo, da Slovenci zelo lepo
skrbimo za svoje konji~ke. Dele`
kasko zavarovanih avtov je v
Sloveniji nad 50 odstotkov, med-
tem ko je evropsko povpre~je
nekaj ~ez 20 odstotkov. Poleg
tega se lahko s kraj{im izletom (z
avtom seveda) prepri~amo, da so
nadstre{nice pravi arhitektonski
hit, ki ponavadi zasede najlep{i
del parcele. Nedeljsko kle~anje
na trdih hrastovih klopeh z
rob~kom v »ma{nem gvantu« smo
zamenjali s kle~anjem na tlakov-
cih, ta isti rob~ek in ustrezna pasta
pa sta postala zmagovalna formu-
la za lep{a lita plati{~a.
Tudi odhod avtomobila, ki je
vrsto let razva`al dru`ino na vese-
lice, poroke in pogrebe pa v~asih
{e do Crikvenice, zna biti precej
~ustven dogodek. Kot da bi {lo za
dru`inskega ~lana. Kako sicer lju-
dje izbiramo znamko avtomobila?
Najmanj komplicirata zgoraj ome-
njeni dve desetini odstotka
Slovencev (tokrat ne statisti~no,
ampak po krvni liniji): vzamejo
nem{ki avto, ne glede na letnik,
in ~e je cena previsoka, si marsi-
kdo pomaga s kovinskim vzvo-

dom. In preostali? Slovenci v pov-
pre~ju porabimo {est mesecev za
odlo~itev o nakupu avtomobila.
Navsezadnje gre za odlo~itev, ki
vrsto let vpliva na dru`inske
finance, pa tudi na finance
kak{nega bolj tekmovalnega
soseda.
Zanesljivost avtomobila je bila
ena od pomembnih lastnosti pri
odlo~itvi o nakupu vse do trenut-
ka, ko so pri vseh znamkah ugo-
tovili, da lahko zaslu`ijo ve~, ~e
var~ujejo z materiali. Tako se
po~asi podira mit o bolj in manj
zanesljivih znamkah – zaneslji-
vost se po novem meri predvsem
s sre~o pri izbiri avtomobila. No,
vsaj nekaj smo ohranili iz ~asov
nam vsem ljube Zastave. 
Naslednji pomemben element je
~im ve~ja vrednost, ki jo dobimo
za denar. V tak{nem avtu sicer ne
izgleda{ kul, znamka ima slab slo-
ves iz preteklosti, kasneje se ga
te`ko znebi{, in ~eprav spominja
na slabo dizajnirano gondolo,
ima{ vrsto uporabnih dodatkov,
kot je recimo klima, avtoradio in
{e kak{no ogledalce, ki ga je ̀ ena
tako pogre{ala v prej{njem avtu.
Ve~ina ljudi se na sre~o (pred-
vsem nem{kih) proizvajalcev in
bankirjev raje odlo~a iracionalno,
na podlagi ~ustev in ̀ elenega sta-
tusa, ponavadi se zaljubijo v
to~no dolo~en model ali znam-
ko – pogosto na podlagi preteklih
izku{enj – sama izbira pa veliko
pove o osebnostnih lastnostih
~loveka. Hibridi in elektri~na
vozila so namenjeni ljubiteljem
sortiranja odpadkov in ni`jih
ra~unov za gorivo, pravi ekologi
so namre~ {e vedno zaviti v svoj
tepih ali pon~o in prisegajo na
kolo. Veliki avtomobili naj bi
kompenzirali kak{no pomanjklji-
vost lastnika, temnej{a in mo ~nej -
{a vozila pa so namenjena vozni-
kom, ki cenijo mo~ in zmogljivost,
ne `elijo pa tega deliti z okolico.
Kateri koli avto `e izberemo, {e
vedno velja tisti stari rek: bolje s
kolesom na veselico (tukaj smo
malo popravili originalni rek) kot
pa z mercedesom v slu`bo. Tudi
~e ga delimo s sodelavko.p
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KOLUMNA

Kako zapeljati sodelavko?

GREGOR JURKO
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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Ri{emo in pi{emo
Likovna kolonija
Kolesarski maraton Poli

FOTO: SRDAN MOHORI^, ALEKSANDRA JELU[I^

FOTOREPORTA@A
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ZGODOVINA

Na{ih trideset let
Zgodovina med letoma 1979 in 1984

Smrt dveh politikov
Ob smrti dveh vodilnih jugoslo-
vanskih politikov, Edvarda
Kardelja (10. februarja 1979) in
Josipa Broza Tita (4. maja 1980),
so se delavci, tako kot se je to
dogajalo povsod v Jugoslaviji,
se{li v proizvodnih dvoranah na
`alnih sejah. 

Izgradnja nove livarne
Leta 1981 smo zgradili novo livar-
no, v kateri je stekla proizvodnja
ozkih in {irokih aluminijastih tra-
kov in `ice, naslednje leto pa
dokon~ali {e obrat za proizvodnjo
izparilnikov in rondelic. Ena naj-
pomembnej{ih sprememb v
proiz vodnih procesih je bil pre-
hod na uporabo zemeljskega pli-
na leta 1983. Zemeljski plin je
nadomestil mazut v kalcinacijskih
in livarskih pe~eh. Leto 1983 je
bilo v zgodovini tovarne kriti~no.
»Motnje v samoupravnih in uprav-
nih odnosih, ozki tozdovski inte-
resi, neu~inkovito vodenje orga-
nizacije in neusklajenost med
vodilnimi delavci« so pripeljali do
tako imenovanega »za~etnega
ukrepa dru`benega varstva«.
Nepriljubljena oblika vodenja
tovarne pa je omogo~ila trezen
premislek in pristop k druga~nim
na~inom poslovanja. 
»O novi livarni, kolikor vem, smo
pisali malo. Nekaj ve~ besed je
zapisanih v glasilu tik prek kon-
cem gradnje. Ve~ o njem smo le
govorili. Vedeli smo vsi, da na
poseki ob elektrolizi raste nova
proizvodnja dvorana, ki je bila za
mnoge kamen spotike, zgre{ena

odlo~itev in ni~ ve~. Niti podatek,
da bodo v njej delali na{i invalidi,
ni spremenil mi{ljenja mnogih.
Potem smo jo le odprli – lepo,
svetlo, z govori in glasbo smo se
pripravili na velik trenutek ne~esa
novega. Toda kmalu se je pokaza -
lo, da ne more ste~i proizvodnja
takoj, vsak za~etek je te`ak in tudi
tale je bil.« (Aluminij, {t. 3, 1984)
»Del nove livarne so tudi izparil-

niki, proizvodnja, ki je stekla lani,
nekje v drugi polovici leta. Enako
kot pri rondelicah je bilo tudi tukaj
veliko problemov z materialom
(dobava trakov), premalo je bilo
delavcev in osvojiti je bilo potre-
bno tehnologijo. Temu problemu
so se resno posvetili in lani jim je
uspelo osvojiti okrog 23 novih
tipov izparilnikov, kar je lep
uspeh.« (Aluminij, {t. 3, 1984)

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ARHIV TALUMA
VIRA: ARHIV ^ASOPISA ALUMINIJ IN

ZBORNIK TALUM 1954–2004

Danilo Toplek, direktor TGA



ALUMINIJ   {tevilka 6, stran 29

Za modernizacijo  
»Sredi februarja 1984 sta generalni
direktor sestavljene organizacije
elektrogospodarstva Slovenije
Mi lan Krajnik, dipl. oec., in pred-
sednik za~asnega kolegijskega
poslovodnega organa TGA Alojz
Goj~i~, dipl. polit., podpisala
pogodbo o zagotovitvi pove~anja
priklju~ne mo~i za dodatni od -
vzem elektri~ne energije, potre-
ben po modernizaciji elektrolize.
Pogodba je bila sklenjena na
osnovi Samoupravnega sporazu-
ma interesne skupnosti elektro-
gospodarstva Slovenije za obdob-
je 1981–1985 in dogovora o ure-
janju medsebojnih odnosov na
podro~ju preskrbe z elektri~no
energijo in elektroenergetskega
omre`ja Slovenije za potrebe TGA
v obdobju 1981–1985.« (Aluminij,
{t. 2, 1984)

Marec 1984 – mesec inovacij 
»Za~asni kolegijski organ je izdal
na osnovi stali{~ 17. redne seje
Delavskega sveta TGA naslednjo
odredbo: 
-  mesec marec 1984 se razglasi

kot mesec inovacij v TGA 
-  za vse inventivne predloge, ki

bodo predlo`eni v tem mesecu
in v postopku sprejeti na delav-
skih svetih TOZD, prejmejo av -
torji knji`no nagrado. Knji`ne
nagrade se podelijo ob tovar ni{ -
kem prazniku. Z inovacijami
dokazujemo, da smo sposobni
razmi{ljati za napredek in bolj{o
prihodnost.« (Aluminij, {t. 2,
1984)

Poskusne pe~i v elektrolizi B 
»Prvi~ smo se za postavitev pe~i
odlo~ili `e leta 1969, ker smo
menili, da so pe~i s predpe~eno
anodo sodobnej{e in da je

tehni~ni napredek v proizvodnji
primarnega aluminija mogo~ le
na pe~eh s predpe~eno anodo,
tako z vidika regulacije in avto-
matizacije procesa kakor tudi
mo`nosti zajetja in ~i{~enja pli-
nov, seveda v smislu zni`anja spe-
cifi~ne porabe energije in ostalih
surovin ter izbolj{anju delovnih
pogojev in za{~ite okolja. V drugo
smo leta 1984 postavljali posku-
sne pe~i z istim ciljem kot prvi~.
Pe~i naj bi bile osnova za kasnej{o
rekonstrukcijo elektrolize B, ki je
zajeta v okviru koncepta moder-
nizacije proizvodnje aluminija.
Ker je bila odlo~itev za postavitev
teh pe~i v letu 1983, smo jih ime-
novali B6P-83. Seveda pa je delo
na dokumentaciji, idejnih
re{itvah, teoreti~nih predvideva-
njih za obratovanje pe~i steklo `e
mnogo prej v okviru Tehni~nega
razvoja TOZD Proizvodnja alumi-
nija.« (Aluminij, {t. 4, 1984)

Novo vodstvo tovarne
Jeseni 1984 so vodenje proizvod-
nje glinice in aluminija ponovno
prevzeli strokovnjaki v tovarni,
decembra 1984 pa je bil za pred-
sednika kolektivnega poslovod-
nega organa Tovarne glinice in
aluminija imenovan mag. Danilo
Toplek, po stroki ekonomist.
Novo vodstvo tovarne se je leta
1984 lotilo obse`ne prenove
proizvodnih procesov, ki smo jo
imenovali »modernizacija proiz-
vodnje primarnega aluminija«
(MPPAI) in jo razdelili v dve fazi.   
Dan pred praznikom je delavski
svet TGA imenoval novo vodstvo
delovne organizacije, direktorja
sektorja za investicije, projektni
svet in odobril osnutek pogodbe
za nakup tehnologije za MPPAI. 

Na{ih 30 let 
»30 let redne proizvodnje pomeni
970.229 ton proizvedenega alu-
minija in 2.752.515 ton proizve-
dene glinice (do 1. 10. 1984). Ni
te`ko izra~unati vrednosti te
proizvodnje, vsekakor je pa ta
proizvodnja velikega pomena za
narodno gospodarstvo in za raz-
voj Jugoslavije po vojni. 30 let ni
dolgo zgodovinsko obdobje, za
`ivljenje tovarne pa pomeni to
vsaj tri generacije, saj bi se v tem
obdobju morala tovarna vsaj tri-
krat obnoviti. /…/
Skozi vse obdobje smo v tovarni
skrbeli za modernizacijo, obnav -
ljanje strojev in naprav, posodab -
ljanje najrazli~nej{ih del preko
strokovnih slu`b in na osnovi ino-
vacijskih predlogov delavcev, vse
z namenom, da bi dosegli ~im
bolj{e proizvodne rezultate in da
bi olaj{ali delo delavcem in iz -
bolj{ali delovne pogoje, v katerih
delavci delajo.« (Aluminij, {t. 11,
1984)p

Komemoracija ob smrti tovari{a Tita Livarna

Teko~i aluminij



KRI@ANKA

Te`je besede: FOSGEN, LONIGO, LEVIN, MANNS, KNE@A, [I[A, TRESCONE, ZIP.
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